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Po půl roce chtějí reformu přehodnotit * Topolánek je varoval

Lidovci včera poprvé oficiálně a nečekaně oznámili, že mají výhrady vůči poplatkům ve zdravotnictví,
na nichž se přitom v rámci reformy sami podíleli. A nedbali tehdy varovných hlasů z vlastních řad.
Reagují ale teď, když vznikl poprask například po výzvě umělců a opozičních politiků poplatky
nehradit.
Pokud se podle usnesení lidoveckého předsednictva po půlroční zkušební době ukáže, že pro někoho
jsou poplatky u lékaře, za recept či v nemocnici neúnosné, budou chtít, aby byli sociálně ohrožení
lidé od poplatků osvobozeni.
V usnesení se říká: "KDUČSL bude prosazovat, aby po půlroční platnosti těchto opatření byl
vyhodnocen jejich efekt. V případě nepříznivého dopadu na sociálně ohrožené skupiny obyvatelstva
navrhneme nápravu." Předsedu Jiřího Čunka k návrhu usnesení motivovaly hlavně negativní ohlasy
ve vlastní straně a i ve společnosti. Lze to podle něj také chápat jako reakci na návrh soc. demokratů
hlasovat ve Sněmovně o zrušení poplatků jako celku. Tuto předlohu má právě dnes projednat vláda.
"Cítíme, že lidé nejvíce vystupují proti reformě ve zdravotnictví. Teď, když je to schválené, bychom se
k tomu neměli vracet, ale až po zhodnocení chceme vyřešit všechny problémy," řekl Právu Čunek.
"Už teď víme, že jsou problémy například s osobami v domově důchodců, kterým zůstává z důchodů
jen 15 % a z těch si musí platit léky," dodal.
Premiér Mirek Topolánek (ODS) lidovce o pár hodin později nepřímo varoval, že pokud budou
zdravotní reformu komplikovat, nemohou počítat s Čunkovým návratem do vlády.



Na tiskové konferenci po zasedání výkonné rady ODS totiž Topolánek na dotaz Práva k lidoveckému
usnesení o poplatcích zdánlivě nesouvisle uvedl:
(Pokračování na str. 2)

(Pokračování ze str. 1)
"Já nevím, které lidovce máte na mysli. My žádný takový signál nemáme. Já většinou předvánoční
prohlášení beru s velkou rezervou. To znamená, že já žádná prohlášení tohoto typu například o
návratu Jiřího Čunka nedávám."
Dal tím najevo, že lidoveckou iniciativu chápe spíš jako vydírání.

Hovorka: poplatky na hraně ústavy

Ministerstvo zdravotnictví s analýzou dopadů počítá. "Doufám ale, že se usnesení svého
předsednictva budou všichni lidovci držet a nebudou příštích šest měsíců podnikat proti poplatkům
legislativní kroky," řekl Právu mluvčí ministerstva Tomáš Cikrt.
S tím ale nemůže příliš počítat, protože lidovecký poslanec Ludvík Hovorka, který reformu
zdravotnictví odmítl podpořit, věří, že se o poplatcích bude jednat co nejdříve.
Návrhem předsednictva byl překvapen, protože se o něm dozvěděl od novinářů, ale zcela mu
nevyhovuje. "Půl roku je zbytečně dlouhá doba na nějaké vyhodnocování, už teď se ví, že ty poplatky
nejsou nastaveny dobře a to se ukáže již v lednu," řekl Právu Hovorka.
Dodal, že návrh ČSSD zrušit poplatky přímo nepodpoří, ale nebude ani proti. Počítá, že tak by se
mohlo zachovat i několik jeho kolegů, kteří mají k poplatkům výhrady. Soc. dem. by poté s komunisty
mohla koalici minimálně v prvním čtení přehlasovat. "Nebudu pro zamítnutí návrhu ČSSD a v
druhém čtení předložím své pozměňovací návrhy, aby byly od všech poplatků osvobozeni děti do 18
let a senioři," řekl Hovorka.
Dodal, že bude i pro snížení poplatku za recept. Výhrady opozice, že poplatky jsou neústavní, jsou
podle Hovorky na místě, ale rozhodnout by měl až Ústavní soud, který to z popudu opozice začíná
posuzovat.
"Domnívám se, že ty poplatky, které se budou vybírat od narození do smrti, jsou na hranici
ústavnosti. Pokud by byla vůle osvobodit minimálně děti a seniory, tak by s tím Ústavní soud
problémy neměl," uvedl Hovorka.

Populismus i mlžení

Návrh lidovců vzbudil nesouhlas v ODS a naději v soc. dem. Místopředseda sněmovního
zdravotnického výboru Boris Šťastný (ODS) považuje prohlášení lidovců za unáhlené.
"Předjímat v tuto chvíli, která je klíčová pro nastavení systému, co se bude dít za půl roku, z mého
pohledu spíš působí jako populistický krok, jako alibismus," řekl Právu.
Stejný názor má předseda senátního ústavně-právního výboru Jaroslav Kubera (ODS). "To je jedno z
populistických lidoveckých gest, nic jiného," prohlásil. Podle něj i nejchudší důchodce má 30 korun.
"Tato částka odpovídá ceně jedněch tyčinek, které kupují důchodci svým psům," poznamenal. Lidovci
by podle něj neměli zákon ohrožovat v době, kdy opozice vyzývá k jeho nedodržování. Šťastný by byl
pro analýzu případných nedostatků zákona nejméně po roce platnosti, kdy se zjistí, zda si na něj
zdravotnická zařízení zvykla.
Šéf zdravotního výboru Sněmovny David Rath (ČSSD) považuje stanovisko za "klasické mlžení
lidovců". "I když jsou bezcharakterní, přesto nám mohou pomoci udělat dobrou věc - zrušit poplatky,"
věří stále.
Podle lidoveckého náměstka ministra pro legislativu Jiřího Stodůlky už nyní je možné vytipovat určité
skupiny lidí, které nebudou mít peníze na zaplacení poplatků a ani nespadají do kategorie sociálně
potřebných občanů. "A budou zřejmě další. Rádi bychom vyhodnotili poznatky a došli k solidnímu
závěru, že to pro menší skupiny bude problém a je naší povinností to napravit," řekl na dotaz Práva.



Předsedkyně senátního Klubu otevřené demokracie Soňa Paukrtová iniciativu lidovců vítá. "Mám
velký problém se způsobem vybírání poplatků lékaři, protože jsem to s nimi konzultovala a ti tvrdí, že
jim to komplikuje život," dodala.
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